
 3هزار صندلی برتر دانشگاهی
به دانش آموزان محروم رسید

 گفت وگو با رضا مراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش
 درباره دستاوردهای دوره شهید جمهور در حوزه آموزش
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حقوق معلمان 26درصد 
افزایش یافت 

واقعــا کیفیت آمــوزش ما هیــچ گاه به طور 
واقع بینانه و اســتاندارد تحلیل نشــده است. 
اینکــه دریابیم وضع آموزشــی مــا چگونه 
اســت، به خودی خــود مشــکلی پیچیده به 
شــمار می رود. همه به طور کلی می دانستیم 
که بعضی از مدارس آمــوزش باکیفیت تری 
نســبت به دیگر مدارس دارند؛ ولی هیچ وقت 
یک پیمایــش ملی برای ســنجش آن انجام 
نشــد. ما چند کار مهم انجــام دادیم که جزو 
درخشان ترین کارهایمان اســت؛ اول اینکه 
مسئله رتبه بندی برطرف شــد؛ به طوری که 
رتبه بندی امــروز یکی از افتخــارات دولت 
برای جبران فاصلــه دریافتی معلمان با دیگر 

کارکنان دولت است. 
گرچه معتقدم معلم کارمند نیســت و خطای 
راهبردی نظام اداری ما این است که معلم را 
کارمند می دانیم، ولی تاکید می کنم که معلم 
را باید در همان نظامی که اعضای هیأت علمی 
قرار دارند، تعریف و مســائل او را از این زاویه 
حل وفصل کنیم. مســئله اختــاف دریافتی 
معلمان نســبت به کارکنان دولت چند دهه 
روی میز مســئولان وزارت آموزش وپرورش 
بود؛ ولی دولــت ســیزدهم آن را حل کرد و 
به طور متوسط ۲۶درصد حقوق معلمان کشور 
در پــی رتبه بندی افزایش یافــت؛ به گونه ای 
که ما مهاجرت معکــوس به آموزش وپرورش 

داشتیم. 

دولت هــا بایــد دربرابر نمــرات پایین 
دانش آموزان پاسخگو باشند

آزمون و آموزش یک فرایند هســتند. هرگاه 
ایــن دو از هم منفک شــوند، هــم آموزش 
آســیب می بیند و هم آزمون. کنکور چون از 
نظام آموزشــی عمومی ما فاصلــه گرفت، به 
سایه ای شــوم بر نظام آموزشی کشور تبدیل 
شــد. به گونه ای که همه اهداف ســند تحول 
بنیادین بر اثر نوع نگاهی که به کنکور می شد و 
عملکردی که کنکور در زندگی بچه های ما ایفا 
می کرد، تحت الشــعاع قرار گرفت. بسیاری از 
متخصصان معتقدند که ۶ساحت تربیتی سند 
تحول بنیادین توسط کنکور به حاشیه رفت. 

ما شاید ۲دهه است که به این نتیجه رسیده ایم 
که کنکور با این شــیوه ای که تا ۲سال پیش 
برگزار می شــد، به کشور آســیب می زند. اما 
تمهید و سازوکاری برای مقابله با این موضوع 

انجام نشد. 
۲ بار در مجلس های پیشین تصویب کردند و 
به دولت هم اباغ شــد اما خبری از اجرا نبود. 
آنها به دلایل مختلف نتوانستند موضوع بحث 
را محقق کنند. اهتمام دولــت به اجرای این 
مصوبه قانونی با هــدف بازگرداندن مرجعیت 
به برنامه درســی ملی، معلم، کتاب درســی 
و مدرســه بود. پایــه دوازدهــم امتحاناتش 
نهایی شد و توانســتیم برای نخستین بار در 
کشــور پیمایشــی ملی از وضعیت دانش و 
ســواد بچه هایمان در پایه دوازدهم در همه 

درس هایشان پیدا کنیم.

جذب رتبه های برتر برای معلم شدن
در این دوره هیات جذب مرکزی اعضای هیات 
علمی دانشــگاه فرهنگیــان را دنبال کردیم 
که در کنار وزارت علوم و بهداشــت، دانشگاه 
فرهنگیــان هم دارای هیــات جذب مرکزی 

باشد.
این افتخار بزرگی برای دانشــگاه فرهنگیان 
اســت. یکی دیگر از اقدام های بسیار کلیدی 
و سرنوشت ســاز، موضــوع آیین نامه جذب 
اســتعدادهای برتر ملی بــدون کنکور برای 
دانشگاه فرهنگیان است؛ یعنی ما برای ساختن 
آینده مان، بهترین افراد را به معلم تبدیل کنیم. 
آیین نامه صاحیت حرفه ای دانشجو-معلمان 
روی همین موضوع دست گذاشته است. البته 
صرف تحصیل در دانشــگاه فرهنگیان باعث 
نمی شود که شخص یا اشخاصی معلم شوند. 

باید حتما صاحیت حرفه ای شــان را در آخر 
دوره کسب کنند و چندین تصمیم مهم دیگر 
که ازجملــه مهم ترین آنها افزایش ســاعات 
علمی دانشگاه فرهنگیان است. افزایش فضای 
دانشــگاه فرهنگیان، بازطراحی ســاختار و 
سازمان در قالب ۳۱دانشگاه استانی که همه 
آنها با نکته ســنجی و به درستی انجام گرفت، 
اقدام مؤثر ماست. با این شیوه بقیه امور هم در 

مسیر اجرا قرار می گیرد.

مقابله با آسیب های اجتماعی دانش آموزان
یکی از کارهــای مهم در ایــن دوره، احیای 
حقیقی معاونت پرورشی است؛ کارهای خوب 
و جدی انجام شد. نهضت اردویی شکل گرفت 
و کار آموزش قرآن میان دانش آموزان بسیار 
جدی تر دنبال شد. موضوع مشارکت آنها در 
فعالیت های جانبی آموزشی بسیار فراگیر بود. 
طرح تحول پرورشی و تربیتی در دستور کار 
شورای معاونت فرهنگی قرار گرفت. این کار 

باید مراقبت شود.
یکی از جلوه های کار پرورشــی طرح نماد یا 
نظام مقابله با آسیب های اجتماعی است. این 
موضوع جدی است. آسیب های اجتماعی در 
سراسر کشــور به ویژه در دوره شــیوع کرونا 
تشــدید شــد. باید نســبت به نظام مقابله با 
آســیب ها به طور جدی اهتمــام ورزید و بر 
جلوگیری از آنها متمرکز شویم. آیین نامه نماد 
را تصویب کرده ایم و تا شورای اجتماعی کشور 
و رئیس جمهور شهید آن را پیگیری کرده ایم 

که اجرایش در دولت بعدی خواهد بود.

مکث

 طی 3سال
 180هزار معلم 

استخدام کرده ایم
در جذب معلــم چند کار 
مؤثر انجــام داده ایم که 
بی سابقه اســت. نخست 
اینکه 2۳6هــزار ردیف 
استخدامی در این ۳سال 
اعطــا کردیم و کســری 
۳۵۰هزار معلمــی را به 
کســری حدودا ۱۷۰هزار 
نفــری رســاندیم کــه 
مدیریت پذیر هم اســت. 
مثلا ســال۱۴۰۳، ۷2هزار 
معلم اســتخدام کردیم. 
۳2هــزار ردیــف هم به 
دانشگاه فرهنگیان دادیم. 

این بی سابقه است.

 نگذاشتیم 
 در کتاب ها 

دخالت سیاسی شود
از افتخارات ما این بود که 
اجازه ندادیــم در تالیف 
کتاب های درسی دخالت 
سیاســی شــود. برای 
اعتبارســنجی چارچوب 
شایستگی های پایه، نظر 
بیش از ۱۰۰ نفر را گرفتیم 
و تحلیل کردیم. مواردی 
که وارد بود اعمال کردیم 
و آنهایی کــه وارد نبود 
تبیین کردیــم. اکنون که 
من در خدمت شما هستم، 
زیرساخت اصلی کتاب های 
درسی در دســت ما قرار 
گرفته است. مبنایش هم 
۴عنصر است: تفکر و تعقل، 
استدلال، هویت اسلامی 
ایرانی و موضوع حل مسئله 
و توانایی کاربرد، کاربست و 

تجزیه و تحلیل.

20درصد مدارس نقطه 
اجرایی واقعی سند 

تحول بنیادین هستند
تحول  ســند  اجــرای 
بنیادین به عنوان اولویت 
راهبردی اول مورد توجه 
قرار گرفت. اجرای ســند 
تحول یعنی تضمین آینده 
و رفع نگرانی نســبت به 
آینده ســازان کشور. این 
نقشــه راه در دستور کار 
ما قرار گرفت. هم نقشه و 
هم ماده اجرایی اش و هم 
حکمی که در قانون برایش 
آمده، تضمین کننده آهنگ 
منظم بــرای پیمودن راه 
آینده اســت. در کنار این 
سند مهم مدرسه در تراز 
سند تحول بنیادین است 
که شــورای عالی آموزش 
و پــرورش تضمین داده و 
امــروز 2۰درصد مدارس 
کشور به نقطه اجرای واقعی 
سند تبدیل شده اند و این 
کار را هم تــا پایان دنبال 

کرده ایم.

قانون رتبه بندی حدود 10 سال روی میز 
دولت هــا مانده بــود و خــاک می خــورد. 
رئیس جمهــور شــهید در ایــام انتخابات 

گفتند که ما این قانون را اجرا می کنیم
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عمده ترین مسائل و مشــکلات وزارت 
آموزش و پرورش در ۳ سال گذشته در دولت شهید 
رئیسی چه بود. چه اقدام هایی برای این وزارتخانه 

انجام دادید؟
دولت سیزدهم را در حالی آغاز کردیم که به دلیل کرونا، 
فضای بســیار ناامیدکننده ای بر مدارس حکمفرما بود. 
پرسشی که در خانواده ها و در سطح جهان مطرح می شد، 
این بود که مدرسه ها باز می شوند؟ کی باز می شوند و چه 

اتفاقی خواهد افتد؟
اتفاق مهمی که باید رقم می خورد این بود که زمینه سازی 
برای بازگشــایی مجدد مدارس فراهم شود و این اتفاق 
افتاد. مهر ۱۴۰۱ پس از وقفه ای طولانی مدارس گشایش 
یافت و نشــاط به جامعه و خانواده ها بازگشت. عاوه بر 
اینها کیفیت به آموزش برگشت و دانش آموزانی که مدت 
طولانی، فضای آموزشی را در فضای مجازی سپری کرده 
بودند، باید به فضای حقیقی بازمی گشتند. این موضوع 
ابعاد ظریف فرهنگی، اجتماعی و آموزشــی داشت که 
ســاعت ها می توان درباره آن صحبت کــرد. اگرچه این 
موضوع با غائله ۲۵ شهریور و اغتشاشات پس از آن روبه رو 
شد، مدارس باز شدند. در واقع همه توطئه هایی که انجام 
شد تا مدارس باز نشود، شکست خورد؛ اینکه ممکن است 
بچه ها از کرونا آسیب ببینند و با فوت دانش آموزان زیادی 
مواجه خواهد بود و بسیاری مسائل دیگر... هیچ یک اتفاق 
نیفتاد و معلوم شد که دشــمن از بسته بودن مدارس ما 
خشنود اســت و به همین دلیل از باز شدن آنها ناراحت 
و ناخشنود است و فضاسازی می کند تا این اتفاق نیفتد. 
مستحضر هســتید که هم در مهر ۱۴۰۰ تاش کردند 
این کار را انجام دهند و هــم در مهر ۱۳۹۹ این تاش را 
انجام دادند و آنجا هم طعم شکست را چشیدند. مسائل 
اجتماعی و فضای ســنگین تبلیغاتی در راســتای این 

تصمیم وجود داشت.
جناب وزیر، رتبه بندی معلمان در دولت 

سیزدهم به کجا رسید؟
قانون رتبه بندی حدود ۱۰ سال روی میز دولت ها مانده 
بود. رئیس جمهور شــهید در ایام انتخابات گفتند که ما 
این قانون را اجرا می کنیم. قانون رتبه بندی همان زمان 
هم زمینه های اجرایی اش فراهم شد و معلمان در مرحله 
بارگذاری مدارکشان بودند. رتبه بندی یک کار بی سابقه 
در کشور ماست که شبیه آن در هیچ جا دیده نشده است. 
این موضوع همزمان با جنگ ترکیبی مهر تا آذر۱۴۰۱ 
اتفاق افتاد که فی نفسه رخداد بزرگی بود. رتبه بندی، از 
مطالبات دیرینه معلمان، اجرایی شد و چالشی که من با 
آن روبه رو بودم، معلمانی بودند که نسبت به رتبه هایشان 
اعتراض داشتند. امروز این موضوع هم به تجربه رتبه بندی 
تبدیل شده و ۵۸۰ هزار نفر که حائز رتبه اند و به رتبه شان 
اعتراض داشته اند، به خواسته شــان رسیدند. فروردین 
۱۴۰۲ که من مسئولیت سرپرســتی وزارت آموزش و 
پرورش را بر عهده گرفتم، اصلی ترین وظیفه ام این بود که 
این رتبه بندی را هم به سرانجام برسانم که این کار امروز 

تمام شده است.
با کمبود نیروی انسانی در آموزش و پرورش 

که بزرگ ترین وزارتخانه کشور است، چه کردید؟
چالش سوم کمبود نیروی انسانی بود که آن هم چالشی 
دیرینه است. نخســتین بار این چالش را وزیر آموزش و 
پرورش وقت در ســال ۱۳۹۷ مطرح کردند و گفتند ما با 
یک بازنشستگی گسترده روبه رو هستیم. بنا به نقل وزیر 
آموزش و پرورش وقت تا ۴ سال بعد در خوش بینانه ترین 
حالت ۵۶۰ هزار معلم کم داریم. در اردیبهشــت۱۴۰۰ 
یعنی پیش از انتخابات ریاســت جمهوری ســیزدهم، 
رئیس وقت مرکز نیروی انسانی وزارت آموزش و پرورش 
اعام کرد که برای مهر ۱۴۰۰ حداقل با کمبود ۲۰۰ هزار 
معلم روبه رو خواهیم بود. این مشــکل هم بسیار جدی 
خودنمایی می کرد و چالشی در ۱۴۰۲ داشتیم اما امروز 

مرتفع شده است.
طــرح رتبه بندی چقــدر در کیفیت کار 

معلمان تأثیر گذاشته است؟
درحال حاضر آموزش و پرورش محل مهاجرت کارمندان 
دولت است؛ درحالی که پیش از این، چنین نبود. معلمان 
در نخســتین فرصتی که برایشــان پیــش می آمد، از 
آموزش و پرورش می گریختند! امروز به معلم پیشنهاد 
مسئولیت های مهم در شــهر خودش داده می شود و او 
نمی پذیرد؛ چراکه اگر برود، رتبه بندی اش را از دســت 
می دهد. اما این آغاز ماجراست. اجرای رتبه بندی طبق 
قانون، ۲مرحله اصلی دارد. مرحله نخســت اســتقرار 
رتبه بندی که بالاخره انجام گرفت و حدود ۹۰۰ هزار معلم 
رتبه شان را دریافت کردند. این مرحله، مرحله استقرار 
اســت اما مرحله دوم مرحله ارتقای رتبه بندی است. به 
این معنا که افــرادی که رتبه دریافــت کرده اند در بازه 
زمانی ۵ ساله، برای حفظ رتبه خودشان بکوشند. آنها یا 
رتبه شان را حفظ می کنند یا ارتقا می دهند یا ممکن است 
تنزل پیدا کنند. قانون رتبه بندی این موضوع را پیش بینی 

کرده است. لذا آیین نامه ارتقا که همان اصاح رتبه بندی 
است، مهیاست و تاش ماست که پیش از پایان دولت به 
دبیرخانه دولت تقدیم شود تا دولت بعدی این موضوع را 

به تصویب برساند.
مســئله مهم بعدی در نظام آموزشی ما 
کنکور است؛ مسئله پیچیده ای که طی سالیان دراز 
حل نشده باقی مانده و تبعات شدیدی برای نوجوانان 
ما دارد، آیا این معضل پیچیده در دوره شما حل شده 

است؟
امروز که من در خدمت شــما هســتم، پایــه دوازدهم 
امتحاناتش نهایی شد و توانســتیم برای نخستین بار در 
کشور پیمایش ملی از وضعیت دانش و سواد بچه هایمان 
در پایه دوازدهم در همه درس هایشان را پیدا کنیم. بنده 
آگاهانه، عالمانه و عامدانه نمرات کشور را منتشر کردم. 
متأسفانه ما با یک آفت سیاست زدگی مواجهیم اما برخی 
از این موضوع علیه دولت اســتفاده کرده اند. اگر بنا بود 
درباره نمرات دانش آموزان دولت ها پاسخگو باشند، دولت 
مجری نیست. پایه دوازدهم، تنها یک سالش در این دولت 
بود. هدف ما این بود که پرده را از حقیقت کنار بکشیم و 
نشان دهیم که وضع نظام آموزشی کشور خوب نیست. 
این موضوع حاصل عملکرد و نوع نگاه ما به جایگاه رفیع 
آموزش و پرورش است. کوچک انگاری آموزش و پرورش 
که در تعبیرهای مقام معظم رهبری در دیدارهای معلمان 
در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ گفته شده و پیش تر هم با 
الفاظ و با شیوه های دیگری از سوی ایشان مورد تذکر قرار 

گرفته، خودش را نشان داده است.

نتیجه و خروجی کار چه بود؟
نتیجه اش این شــد که برای تمام مدارس کشور کارنامه 
صادر کردیم تا دانش آموزان، مربیان و معلمان وضع علمی 
مدرسه خودشان را ببینند. آن را با شهر و استان خودشان 
مقایسه کنند. حتی برای یکایک معلمان هم این امکان 
فراهم شــد که فرضاً یک معلم فیزیک در یک شــهر در 
استان کرمان امروز می داند که دانش آموزانش در درس 
فیزیک چه وضعی دارند. نســبت به دانش آموزان همان 
شهر چه وضعی دارند و نسبت به استان و کشور چگونه اند. 
این موضوع هم ارتقای معلمان و هم دانش آموزان را در 
پی دارد و خواهد داشــت. این موضــوع یک پیامد مهم 
داشت و آن تأثیر شگفت انگیزش در راهیابی دانش آموزان 
مناطق محروم به دانشگاه های کشور بود؛ به گونه ای که 
به طور مشهود، دانش آموزان مناطق محروم توانستند از 
۳ هزار صندلی برتر کشور که پیش از آن تقریباً برایشان 
دست نیافتنی بود، بهره مند شوند؛ از نفرات اول کنکور، در 
مناطق محروم گرفته تا قبولی های رشته های پزشکی که 
به گواه وزیر بهداشت در مجمع تشخیص مصلحت گفتند 
تعداد دانش آموزانی که از بوم برای رشته پزشکی قبول 

شده اند، زیادشده است.
البته امسال ۳ پایه دهم، یازدهم و دوازدهم 
امتحان نهایی دادند. این کار دولت ســیزدهم چه 

بازخوردی داشت؟
در کنار آن امسال)۱۴۰۳( هر سه پایه را به طور امتحان 
نهایی برگزار کردیم و هر سه پایه در این آزمون شفافیت 
قرار گرفتند. چیزی حدود ۹۰ میلیون پاسخ برگ در این 
یک ماه تصحیح شده، به شکلی که نه تنها در کشور ما و نه 
هیچ جای دیگری سابقه نداشته است. البته اذعان می کنم 
که این کار بزرگ چالش هایی هم داشت اما نتیجه قابل 
دفاع اســت و ۶-۵ بار تکرار آن، نویدبخش تربیت نسلی 
است که گام دوم را محکم برخواهد داشت. بعضی ها اصرار 
کردند تا سال۱۴۰۶ دست  نگه داریم اما دولت اعام کرد 
که می توانیم زیرساخت ها را با توجه به محدودیت هایی 
بسازیم. لیکن کار خوب را نباید به تأخیر انداخت.از تأخیر 
در اجرای مصوبه کنکور در ۱۰ ســال گذشــته، کشور 

آسیب های جدی دیده است.
یکی از چالش های دیگر آموزش و پرورش، 
کمبود فضای آموزشی یا فرسوده شدن آنهاست که 
نیاز به نوسازی و مقاوم سازی  دارند، در این باره چه 

اقداماتی کرده اید؟
در دولت شهید رئیســی همه اذعان می کنند که ایران 
به کارگاه مدرسه ســازی تبدیل شــده اســت. بیش از 

۷ هزار مدرســه، تکمیل، تجهیز یا ســاخته شدند. 
نکته مهم این افتخار بزرگ که باعث شــد بیش از 
۴ میلیون مترمربع به فضای آموزشی کشور افزوده 
شــود، این بود که ما در مناطقی که سرانه آموزشی 
کمتری داشتیم، مدرسه ساختیم. یکی از آفت های 

موجود این است که همه قدرت یا بخش قابل 
توجیه از قدرت در تهران متمرکز شده 

است. افراد وقتی می خواهند عملکرد 
دولت را تحلیل کنند، به آنچه در 
تهران می بیننــد، توجه و اکتفا 
می کنند. درحالی کــه تهران، 
ایران نیســت. تهران یکی از 
اســتان های ایران اســت. ما 
۶۴ درصد از این مدارس را در 
مناطق روستایی ساختیم. 
شهـرستـان هـایـــی  در 
مدرســه  کم برخــوردار 
ساختیم. مشارکت خیرین 
در این مــدت، ۳۰۰درصد 
رشــد به خود دید. مدارس 
روســتایی توســعه یافت. 

۱۹۲ هنرســتان ســاختیم. 
چیزی حدود ۳۰۰دبیرستان 

در حــال ســاخت اســت. هر 
هنرســتان به مثابه یک کارخانه 

برای آینده است. در این ۳ سال هیچ 
اتفاق ناگواری در مدارس کشــور رخ 

نداد که جای شکر دارد. بیش از ۵ همت 
تجهیزات آزمایشگاهی و هنرستانی به 
مدارس ارسال شــد. قریب به ۱۰۰ هزار 
کاس درس تا پایان۱۴۰۲ بهســازی 
کردیم. در طرح شهید رجبیان، همین 
بهســازی، امروز شروع شــد. ۸۰ هزار 
کاس دیگر هم تا پایان تابستان ساخته 

خواهد شد.
به درستی اشــاره کردید 

تهران ایران نیست. شمار دانش آموزان 
در کلاس ها در بسیاری از مدارس تهران 

گاهی به ۴۰ نفر می رســید. نوسازی و 
بازســازی مدارس تهران امروز چگونه 

پیش می رود؟
چیزی حدود ۵ درصد مدارس کشور، تراکمی 
بــالای ۳۵ درصد دارند. تراکم ملــی ما حدودا 
۲۶ نفر در هر کاس درسی است. در برخی جاها 
بالای ۳۵ و برخی نقاط دیگر کمتر است. موارد 
بالای ۴۵ بسیار معدود است و دلیل آن اصاً نظام 
برنامه ریزی ما نیست. عوامل بیرونی بر این موضوع 
تحمیل شــده اند؛ مثاً مهاجرت. در اطراف تهران 
همه مسائل ما ناشــی از مهاجرت است. مهاجرت 
در کشــور ما باید ساماندهی و ســازماندهی شود؛ 
به ویژه اتباع. گاهی در یک شهر در تابستان ۱۰ هزار 
دانش آموز اضافه می شود. چه می شود کرد؟ می شود 
به آن سرعت مدرسه ساخت؟ لذا آموزش و پرورش 
عامت هایی را به سایر دستگاه ها صادر می کند که 
قوانین را متناســب با نیازها اصاح کنیم. مهاجرت 
در کشــور ما نباید به این اندازه راحت اتفاق بیفتد؛ 
به ویژه در مــورد اتباع. اما برای کاهــش این تراکم 
هم برنامه ریزی کرده ایم. در ۳۳ هزار کاس درسی 
که در بیش از ۷ هزار مدرسه ساخته شده، تمرکز 
بر جاهایی است که ســرانه فضای آموزشی شان 
زیر ۵ متر و ۲۸ سانتی متر است. ما روی این آمار 

تمرکز کرده ایم. در تهران هم همین گونه است.

آن  از  پــرورش  و  آمــوزش   
وزارتخانه هایی اســت کــه دامنه 

دربرگیــری  و حضــورش تا داخل 
خانه  هر ایرانی گسترده شده است. 
نزدیک  به ۱۵میلیون دانش آموز، پدر 
و مادران آنها و بیش از یک میلیون 
معلم و فرهنگــی از این وزارتخانه 
یک خانــواده بزرگی ســاخته که 

همه ایرانی ها در طــول عمر خود 
حداقل ۱2سال با آن در ارتباط اند. 
۳ضلع مهم آموزش و پرورش، یعنی 
دانش آموز، معلم و مدرسه هرکدام 
دنیای پویــا و وســیعی دارند که 
وزیران آموزش و پرورش را به چالش 

می کشاند. رضا مراد صحرایی 
یکی از سکانداران این وزارتخانه 
از 9خرداد سال ۱۴۰2تا به امروز 
اســت که درباره عملکرد او در 
مسائل مختلف آموزش و پرورش 

با او به گفت وگو نشسته ایم.

فرشاد شیرزادیگفت وگو
روزنامه نگار

راه حل جبران کمبود مدرسه در تهران
 شهر تهران مشکل بحرانی ندارد اما شهرهای اطرافش بله. شهرستان های تهران مشکل دارند و 
مشکلشان هم جدی است. رونق مدرسه سازی در اطراف تهران همانند استان های محروم است. 
وقتی ما به جدول مدرسه سازی در کشور نگاه می کنیم، سهم شهرستان های استان تهران همانند 
روستاهای محروم و به سرعت در حال پیش رفتن است. در بخشی از مناطق تهران مشکل فضای 
ساخت وساز داریم. در آخرین سفر رئیس جمهور شهید به مناطق ۱۷ و ۱۸ بنا به دستور ایشان و 
مصوبه آن سفر ۱۰ مدرسه در آن منطقه باید ساخته می شد. من همان لحظه اعلام کردم که حاضریم 
هفته بعد کار را شروع کنیم و فقط به ما جا بدهید، چرا که همه جای تهران جا برای ساخت و بنا کردن 
مدرسه وجود ندارد. آنچه درباره مدارس خودمان باید شروع می کردیم، انجام دادیم. امروز مراسم 
خشت گذاری نخستین مدرسه از آن مدارس را آغاز کردیم و کار شروع شد. لیکن در تهران باید 
فکر جدی تری کرد. شهرک هایی که ساخته شده، قانون را رعایت نکرده اند. من هیچ مسامحه ای 
نکردم و به مراجع قانونی هم ارجاع داده ام. شــهرک هایی در منطقه غرب تهران ساخته ایم که 
طبق قانون، به ازای هر 2۰۰ واحد باید یک مجموعه می ساختند. نساختیم و اکنون با جدیت دنبال 
می کنیم و می سازیم. سیاست عدالت در سراسر کشور و در تهران هم حاکم است. در نتیجه من در 
تهران در مناطقی مدرسه می سازم که تراکمی بالاتر و مدرسه کمتری دارند. حتی می توان از آنها 

خرج و جایی دیگر صرف کرد.

ویژه


